
neret din uzină, că nu ani găsit modali
tăţile prin care nu numai să abordăm, ci 
si să rezolvăm într-un fel şi probleme de 
acest gen. Dar m i se pare că iniţiativa tre
buie să aparţină în primul rînd teatrelor, 
şi nu nouă. Or, teatrele s-au mulţumit cu 
publicul format din oameni din categoria 
celor care v in la teatru oricum, fără să i n 
sişti pentru a-i aduce în sală. Planul de 
încasări, şi l-au făcut, nu ştiu dacă şi-au 
realizat în întregime şi sarcinile sociale. 

Sânt un spectator de teatru pasionat. Ca 
admirator al artei scenice, am acumulat o 
oarecare experienţă, „im-am calificat în stal". 
Cred că nu ijgnesc pe nimeni dacă voi re
marca diferenţa care există în prezent între 
şcoala românească de interpretare teatrală 
şi dramaturgie. Diferenţa, mi-o explic eu, 
provine din faptul că şcoala de interpre
tare s-a format şi se dezvoltă pe baza tra
diţiei şcolii interpretative româneşti, în timp 
ce în dramaturgie noi nu am avult o şcoală 
în adevăratul înţeles al cuvântului. 
De aceea, dibuirile în dramaturgie mai per
sistă. 

După părerea mea, proba maturităţii unei 
şcoli teatrale nu o dă comedia, oi tragedia. 
Şi in viaţă mi se pare că e aşa : mult mai 
lesne ţi-e să rîzi, decât să te emoţionezi pînă 
la lacrimi de o situaţie tragică în care 6e 
află un om. Aş vrea să văd reprezentată 
pe scenă o tragedie, care să dezbată durerile, 
şi dragostea, şi puterile unui om de n în
frunta greutăţile. Cred că la necaz îl poţi 
cunoaşte, întrjadevăT, pe Om. M^ar bucura 
foarte mult dacă într-o asemenea piesă, în
tr-o tragedie cu caractere tari , ar f i redate 
acţiunile eroilor Clasei muncitoare, ale eroi
lor utecişti, care s-au jertfit pentru victoria 
societăţii noastre de azi. Adevărul unOr ase
menea personaje le-ar f i îndemn tinerilor 
şi pentru comportare şi pentru modul lor de 
a privi rostul eroismului adevărat. In nici 
un caz. convingerea lor în forţa teatrului 
nu va f i creată de comedioare cu replici cînd 
tăioase, când jucăuşe. 

Ing. DAN FĂRCAŞ 
şeful secţiei relee 

PERSONAJUL — 
MODEL DE VIAŢĂ 

Spectacolul care domină acum în memoria 
mea e Dispariţia lui Galy Gay. E excelent ! 
Toţi interpreţii sînt la înălţime, m-a impre
sionat şi ca tehnică şi ca interpretare, am 
apreciat şi dificultatea pe care a avut-o re
gizorul de depăşit. Dar, cum întotdeauna 
mă gindese şi la măsura în care pot reco
manda tinerilor dki organizaţia noastră să 
vizioneze spectacolul de teatru la oare asist, 
mi se pare că păstrarea câtorva scene de un 
gust îndoielnic, le-ar putea dăuna înţelegerii 
juste a spectacolului. 

I n general, am probleme în alegerea unor 
t i t lur i de spectacole, pe care 6ă le recomand 
din toată inima tinerilor spre vizionare. Este 
o mare lipsă de spectacole de teatru dedicate 
problemelor tineretului. In general, unui ob
servator mai puţin pătrunzător, prin stri
denţa lor, lichelele îi sar în ochi. Sînt destui 
tineri peste tot care dau multă bătaie de 
cap societăţii, colectivelor în oare muncesc, 
familiilor lor. „Cazuri" sînt şi pe la noi, dar 
ceea ce sînt convinsă că e caracteristic pen
tru tinerii din uzina noastră şi, desigur, nu 
numai pentru ei, este că marea majoritate 
urmează la şcoli, că muncesc pentru a înălţa 
nivelul performanţelor pe care le obţin în 
viaţă. 

— Teatrul le e de vreun folos în această 
tentativă ? 

— Cred că da. Atunci cînd le oferă exem
ple bune, pilde de urmat. Nu vorbe de spus 
în diferite prilejuri , bancuri sau tiouri, ci 
modele de comportare, adică personaje al 
căror exemplu 6ăd urmeze. 

— Dumneavoastră aţi avut un asemenea 
model ? 

— :Nu. Eu nu cred că poţi trăi în umbra 
sau în cîrca unui personaj o viaţă. Nu este 
vorba de un exemplu de copiat, ci de un 
comportament pilduitor. Eu am selectat ce-aim 
considerat că era ut i l pentru mine din multe 
personaje, şi nu numai din personajele fe
minine. Cred că tinerilor le lipseşte în mo
mentul de faţă o piesă frumoasă a adoles
cenţei, a primei iubir i , a primului contact 
cu munca. Lipsa unei piese bine scrise des
pre probleme specifice vârstei lor îi îndepăr
tează de teatru, îi determină să se ducă acolo 
unde l i se pare că se regăseşte : pe stadion, 
la filmele de aventuri, la dans, acolo unde 
n-au nevoie de dispensă de vîrstă pentru a 
l i se părea că sînt şi ei „eroi". 

— Cunt credeţi că e posibilă concilierea 
între publicid tînăr şi teatru ? 

— Printr-o susţinută muncă de propagandă 
teatrală. Atâta timp cît elevii şcolilor profe
sionale vor fi chemaţi mal ales la specta
colele unde merge mai slab vînzarea bilete
lor, şansele atragerii lor spre teatru sînt 
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destul de reduse. Atâta timp cât teatrul pro
fesionist rămâne foarte legat de un număr 
mic de scene — desigur, bine utilate — iarăşi 
nu se poate face prea mult pentru atrage
rea tinerilor spre teatru. Cred că oamenii de 
teatru trebuie să încerce să cunoască mai 
bine publicul tânăr. Nu prin studiile socio
logilor, nici prin anchetele reporterilor, ci 
direct. Linia dreaptă rămîne, totuşi, calea 
cea mai rapidă — şi mai justă — între 
două puncte. 

ARITICA SPĂTARII 
economistă 

VREAU SĂ VĂD MAI MULTE 
COMEDII 

Abia aştept să înceapă stagiunea. Mi-au 
rămas necunoscute câteva spectacole, despre 
oare am auzit vorbindu-se mult : Dispariţia 
lui Oaly Gaij, Virginia Woolf. Mă duc l i 
teatru cu regularitate, o dată la două săp
tămâni. Vreau, (bineînţeles, să văd premierele 
acestei stagiuni şi, mai ales, vreau 6ă văd 
mai multe comedii distractive şi instructive. 
Şi, în plus, vreau să-i văd pe actorii mei 
preferaţi : Radu Beligan, (Marcela Rusii. Oc-
tavian Coteseu. Stela Popesou, Toma Caragiu 
şi alţii. In stagiunea trecută am văzut, prin
tre altele, Părinţii teribili. Opinia publică. 
Puricele în ureche, Mandragora, Moartea ul
timului golan. Ca să ian bilet la acest ultim 
spectacol, am stat la coadă o oră şi jumă
tate. Asta, fiindcă distribuitorul biletelor d.> 
teatru din uzină nu ne aduce, întotdeauna, 
bdete ?i ceea ce dorim noi. Mi-a placa! 
mult Opinia publică, care a exercitat asu
pra mea un dublu efect : m-a făcut să gîn-
desc asupra unor grave aspecte ale realităţii, 
şi m-a distrat copios. Alături de filme, 
excursii şi meciuri, cea mai mare plăcere a 
mea este să văd la teatru o comedie. Aş 
vrea să nu vă surprindă părerea mea şi 
repertoriul selectat de mine. iNu mi-e de loc 
jenă să afirm că mă duc la teatru ca să 
mă distrez şa să mă relaxez. Dacă n-ar fi 
aşa. dacă teatrul n-ar reprezenta pentru mine 
o delectare, aş avea, poate, o altă pasiune. 
După o săptămână de muncă in uzină şi 
în şcoală (urmez liceul seral industrial — 
tehnologia construcţiilor de maşini), simt ne
voia acută a unui spectacol recreativ, omu-
zant. La estradă nu mă duc pentru că 
aceste spectacole au o tentă de vulgaritate 
care-mi displace, pentru că am văzut, aici, 
cum se denaturează nişte melodii lirice, cu 

Ari ti ca Spătarii 

Lucian Bera 

parfum autentic, pe care le iu berc. Să ştiţi 
că în ciuda prejudecăţilor şi a f i l e lor im
presii care circulă pe seama tineretului, 
acesta are mare nevoie de lirism şi de poezie, 
dar autentice, nu surogate siropoase. Nu ci
tesc piese. îmi face plăcere să cunosc un text 
prin spectacol. Nu-mi place să mi se dei 
prea multe amănunte despre un spectacol, 
căci dacă cunosc în amănunt mecanismul 
unui spectacol, nu-1 mai urmăresc ou in¬
teres, piere misterul şi farmecul. De aceea 

7:> www.cimec.ro


